
REGIZORI IN DEPLASARE 
DISCUŢIE CU REGIZORUL HOREA POPESCU SI INTERPRETII SPECTACO-
LULUI „INSPECTORUL DE POLIŢIE" de J. B. PRIESTLEY - TEATRUL DE STAT 
DIN PETROŞANI 

Participarea unui regizor la viaţa altui teatru decît a celui din care face 
■parte — chiar şi numai pentru perioada montării unei piese — se dovedeşte a fi 
profitabilă ambelor părţi. Cel puţin după cum reiese din spusele regizorului Horea 
Popescu de la Teatrul Muncitoresc C.F.R. şi din cele ale membrilor colectivului 
de interpreti ai piesei Inspectorul de poliţie de J. B. Priestley. 

în acest colectiv — arata Horea Popçscu in ziua premierei ce a avut loc 
la Petroşani — găseşti adesea mai multa înţelegere decît la Bucureşti. Aci la 
Petroşani, în afara unor pareri discutabile, exprimate la vizionare de către unii 
membri ai consiliului artistic, toată lumea s-a străduit să mă ajute şi nu să-mi 
creeze dificultăţi. Actorii din colectivul teatrului minerilor au arătat o atît de 
mare bunăvoinţă, s-au dovedit atît de receptivi şi de domici să dea mai mult 
decît dau în mod obişnuit în activitatea lor de zi cu zi, încît — mărturisesc — 
-atitudinea lor m-a impresionat. Şi mă gîndeam că în alte colective în care am mai 
lucrat, unii actori s-au dovedit a fi scia vii unor prejudecăţi, potrivit cărora, cu cît 
un interpret se contrazice mai mult cu regizorul, eu atît îşi închipuie că este mai 
mare actor. Aci, la Petroşani, am avut un climat foarte propice pentru repetiţii 
«ficiente şi creatoare. Numai aşa se explică cum am izbutit într-un timp scurt să 
montez acest spectacol, care are la bază un text ce ridica o seamă de problème 
si asupra cărora voi reveni mai departe în discuţia noastră. Deocamdata, în ce 
priveşte schimbul de experienţă, cred că el ar necesita un timp mai îndelungat 
spre a fi eu totul profitabil, mie şi colectivului de aci, în sînul căruia am lucrat. 
Ar fi fost preferabil, deci, să montez mai multe piese la acelaşi teatru. Aceasta, 
pentru crearea unei ambianţe şi mai propice de cunoaştere şi conlucrare cu actorii 
si pentru ajutorarea reciproca care rezultă din această conlucrare. Desigur, timpul 
<;ît 1-am petrecut aci nu a fost din acest punct de vedere cu totul îndestulător, 
mai aies în ce priveşte munca cu actorul. Aceasta, pentru că Inspectorul de poliţie 
este o piesă în care se petrec fapte puţine, nu toate caracterele sînt bine contu
rate şi, în genere, este doar o dezbatere de idei, o succesiune de ipostaze, nu toate 
bine legate între eie, fiind mai mult situaţii simbolice. Aşadar, rolurile nu sînt 
dintre cele mai dificile şi, mai aies, din punctul de vedere al experienţei actori-
ceşti, eie nu pun problème excesiv de grêle, cum ar fi de pildă cele de compoziţie. 
Piesa lui Priestley favorizează, în general, realizarea unui spectacol contemporan, 
a unui spectacol „de regizor", cum se spune, care solicita la maximum colabo-
rarea interpreţilor, toemai pentru a obţine ilustrarea ideilor, realizarea fabulaţiei 
scenice. E nevoie aci de o permanente efervescenţă scenica pentru a putea recon-
stitui climatul piesei. Faptul acesta înseamnă că actorul este nevoit să participe, 
clipă de clipă, la desfăşurarea scenica, chiar şi atunci — şi mai aies atunci — 
cînd nu are replica şi e nevoie să contribuie la alcătuirea atmosferei în care joacă 
partenerii lui. 

EXPERIENŢA A FOST VALOROASĂ PENTRU REGIZOR... 

în cîteva cuvinte, Horea Popescu ne-a pus astfel in tema în legatura cu 
climatul în care a lucrat la Petroşani piesa lui Priestley, schiţînd totodată şi con-
cepţia în virtutea căreia a înţeles s-o realizeze scenic. După cum se ştie, In
spectorul de poliţie îi mai atràsese regizorului curiozitatea acum trei ani, cînd o 
montase la Teatrul de Stat din Baia Mare, cu un colectiv de interpreti de forte 
oarecum egale cu ale celui din Petroşani. Ne puneam deci intrebarea, dacà nu 
cumva directorul de scena de la Teatrul Muncitoresc C.F.R. îşi va répéta expe-
rienta trecută, sau va încerca ceva nou. Şi am urmărit acest gînd în discutie, adre-
sîndu-i in acest sens o întrebare directă. 

N-am fost prea fericit că a trebuit să pun în scena o piesă pe care o mai 
regizasem o data — ne-a mărturisit el cu oarecare stinghereală. Dar, ìntr-un fel 
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am putut să-mi vérifie ceea ce am lucrat alta data. De fapt, cinstea profesionala 
mă obliga să mai încerc o data acelaşi lucra, spre a-1 putea realiza şi mai bine. 
Acum, la capătul lucrului şi în ajunul premierei, aş putea spune că nu m-am 
putut ridica deasupra viziunii de ansamblu cu privire la această piesă, ci doar 
că am adîncit lucrurile, desprinzînd mai clar sensurile, ducînd mai susţinut munca 
asupra amănuntelor. Din ceea ce am găsit bun în caietul meu de regie pentru an-
terioara montare a acestei piese, m-am folosit şi de asta data, căutînd însă să vé
rifie dacă unele soluţii la care ţinusem atunci răspund condiţiilor în care eram 
chemat să realizez acum piesa şi, în primul rînd, dacă se pot valorifica eu acest 
nou colectiv. M-am axat deci, ca punct de plecare, pe urmărirea posibilităţilor 
actorilor din acest teatru, lucru de care am încercat să mă conving urmărindu-i 
în alte spectacole. Am mers pe adîneirea serisurilor sociale aie piesei, pe realizarea 
unei mişcări scenice cît mai simple (am încercat să realizez această simplificare 
atît în ce priveste mişcarea, cît şi în ce priveste scenografia), spre a putea dobîndi 
o reducere la ceea ce este esenţial. Această tendinţă şi aceste năzuinţe au fost îm-
părtăşite de întregul colectiv care mi-a oferit prilejul de a conlucra cu el în ade-
varata accepţie a acestui cuvînt. 

... PENTRU ACTOR 

Rezultatul mundi regizorului se judecă, cum e şi normal, abia după spec-
tacol, după felul cum a înţeles piesa, după modul cum a explicat-o interpretilor şi 
după realizările acestora. Experimentul încercat de Horea Popescu la Petroşani, 
cu un colectiv care ìi era necunoscut pina atunci, este însemnat, în primul rindr 
prin aceea că regizorul a pornit la alcătuirea unei distribuţii în care actorii — 
aşa cum au mărturisit actriţele Ana Colda şi Stefania Donca, ca de altfel şi cei-
lalţi din acest colectiv — n-au mai fost folosiţi potrivit unor categorisiri, unei şa-
blonizări, cum s-au exprimat ei înşişi, ci au fost puşi în roluri în care li se so
licita altceva decît obişnuita lor reeditare din rolurile tip. Este pilduitoare ìft 
această privinţă mărturia unui actor vîrstnic al teatrului, Gheorghe Iordănescu, 
chemat să interpreteze în Inspectorul de politie rolul lui Arthur Birling. 

Spectacolul nostru a fost realizat în trei săptămîni — ne-a spus el, spre 
a sublima nu ritmul rapid în care s-a lucrat, ci rezultatul neobişnuit dobîndit în 
acest scurt timp. Horea Popescu avea piesa în cap, se fixase asupra actorilor şi 
ne explicase foarte clar ce intenţie avea cu fiecare dintre noi, interpreţii. Deci, 
nimic echivoc sau greu de înţeles. Şi totuşi, pentru mine a fost greu la ìnceput, 
pentru că de nouă ani de zile puţine roluri mi-au fost atribuite care să-mi pună 
atîtea problème ca eel de faţă. Şi aceasta, pentru că mi s-a cerut dintr-o data să-1 
privesc pe mai multe planuri, din mai multe unghiuri, să urmăresc complexitatea 
lui prin sondarea unor subtexte ; mi se cerea deci, pe lîngă altele, să caut în 
propriul meu bagaj de resurse, mijloace de expresie noi. Ne-am lovit deci de ceva 
nou, faţă de anterioarele noastre realizări scenice. Complexitate şi simplitate, iată 
două lucruri care la prima vedere ar părea paradoxale, antagonice. Şi totuşi, unul 
fără altul par să nu fie posibile. Pot spune că, desi nu mai sînt de multa vreme 
tînăr, am lucrat ca un scolar şi ara avut multe de învăţat în meseria de actor pe 
care o slujesc de un număr de ani. Faptul cel mai important pentru noi, pe care 
1-a adus munca eu acest regizor, fapt nou pentru noi, este după părerea mea 
acela că ne-a scos dintr-un climat de muncă pe care 1-aş categorisi, fără ocol, drept 
„funcţionarism dramatic". El ne-a împins la exploatarea propriilor noastre resurse 
actoriceşti şi ne-a oferit satisfacţia de a descoperi, chiar şi la vîrsta unora dintre 
noi, că învăţătura este încă cu putinţă şi că atunci cînd exista un regizor care ştie 
să-ţi ceară şi ce să-ţi ceară, totdeauna îţi găseşti suficiente resurse să-i răspunzi 
la această solicitare. 

Ce anume a căutat să obţină Horea Popescu in munca cu actorul, este, în 
primul rînd — aşa cum arata un actor tînăr, Ion Pavlescu — gîndirea asupra per-
sonajului. 

în ultima instanţă — spune interpretul inspectorului Goole din piesa lui 
Priestley — secretul profesiei noastre este acela de a gîndi, de care se leagă apoi 
talentul de a reda ceea ce ai gîndit. De cele mai multe ori, nu izbuteşti să redai 
toemai acest procès al gîndirii, şi de aci, reiese insuccesul de care te izbeşti într-o 
interpretare sau alta. Ceea ce am izbutit să realizez lucrînd eu Horea Popescu a 
fost toemai aprofundarea felului de a gîndi un roi, şi am constatât cu infinita plă-
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cere pentru mine că atunci cînd lucrul acesta se face temeinic, mijloacele de r e 
dare a persona]ului îţi apar de la sine, firesc, cu uşurinţă. Ceea ce pot spune ca 
actor despre felul de lucru al regizorului Horea Popescu, este faptul că ştie să 
explice şi să vorbească despre personaj, fără să-ţi dea tonul şi să-ţi spună „fă ca 
mine !". în felul acesta, te obligă pe tine să-ţi conturezi imaginea personajului şi 
să-ţi afli mijloacele proprii de a-1 reda. în ce priveşte personajul inspectorului 
Goole, 1-am discutât îndelung cu regizorul înainte şi pe parcursul montării . Măr-
turisesc că, la ìnceput, rolul m-a a t ras spre par tea de surpriză pe care aş fi putut -o 
sugera spectatorului, adică e ram tentât să pun accentui pe elementul poliţist, care 
este pe undeva sugerat de piesă. dar nu reprezintă factorul dominant. Pe măsură 
însă ce am înţeles că Horea Popescu doreşte să scoată în evidenţă sensurile majore 
ale piesei, adică critica socială pe care o aduce Priestley, am căzut de acord ca 
inspectorul Goole să capete pe scena caracterul unui om obişnuit, care part ic ipa 
la destinul fiecărui personaj din scena. De aci înainte mi-am concentrât gîndul 
spre redarea unui astfel de om obişnuit, care ar putea foarte bine să fie autorul 
piesei, criticul societăţii pe care o reprezintă în piesă familia Birling. 

Pentru Ana Ledunca, interpreta rolului Sheila, munca la realizarea acestui 
personaj a fost aşa cum, o mărturiseşte singură, o adevărată îndrăzneală. Dar re
gizorul a condus-o şi pe ea pe linia sugerării datelor, lăsînd-o să se apropie de 
rol — aşa cum, de altfel, a subliniat şi actriţa Ana Colda — prin propriile ei 
posibilităţi : 

Tonul lui Horea Popescu nu-1 poti ìmprumuta , dar el ştie să explice ce t r e -
buie să dai pe scena şi ce rezultate vrea să obţină, şi în felul acesta, reuşeşti să-ţi 
descoperi resurse pe care nu le bănuiai . 

Rareori — a mărturisit actrita Ana Colda — regia a venìt în faza de fini-
sare a spectacolului cu indicaţii suplimentare asupra personajului, rezumìndu-se la 
a da doar indicaţii de mişcare. Ceea ce înseamnă că personajul fusese deja schiţat 
în contururi certe, că-1 înţelesesem şi mi-1 însuşisem. 

Vladimir Jurăscu, interpretul personajului George Craft, mai avusese prile-
jul la Baia Mare să lucreze în regia lui Horea Popescu, tot in această piesă şi tot 
în acest rol. Era la fel de curios — cum am fost noi înşine la vizionarea acestui 
spectacol — să vada dacà nu curava regia se va répéta. 

Lucrul la Baia Mare, a spus actorul, s-a desfăşurat într-un r i tm trépidant 
şi într-un t imp extrem de scurt. De asta data, se reeditau condiţiile de la Baia 
Mare, cel puţin în ce mă privea. Credeam că soluţiile sugerate de Horea Popescu 
vor fi, în privinta personajului George Craft, cele pe care le cunoscusem cu trei 
ani în urmă. Pë parcursul montării , mi-am dat seama însă că intenţiile generale 
erau de a dobîndi mult mai multa adîncime în redarea sensurilor, mult mai mul ta 
simplitate. Lucruri de altfel sugerate şi pentru personajul în care eram chemat 
să rééditez interpretarea trecută, dar care cu indicaţiile suplimentare, de acum, 
mi-au apărut într-o lumina nouă. Inspectorul de poliţie este acum lucrat şi con
struit în aşa fel, încît de fapt, ca spectacol, este ceva nou, ceea ce eu nu credeam 
cu putinţă, după cele ce experimentasem odinioară la Baia Mare, cînd, trebuie să 
mărturisesc, succesul dobìndit cu acel inspector de poliţie mi se părea că se da 
tereste unei desăvîrşiri de concepţie şi interpretare. Experienţa relucrării acestui 
rol cu acelaşi regizor mi-a dovedit că eu însumi nu mă cunoşteam îndeajuns. 

.., SI PENTRU TEATRU 

Experienta Teatrului de Stat din Petroşani a stìrnit — după cite am putut 
constata din disenfia cu colectivul — interes în slnul tuturor membrilor acestui 
teatru, indiferent dacă făceau sau nu parte din distributia spectacolului cu piesa 
lui Priestley. Repetitiile erau urmărite deopotrivă de toată lumea, aşa cum mărtu-
riseşte cu multa emofie tînăra Stefania Donca ; erau stimulatoare pentru tineri şi 
vîrstnici, aşa cum spunea un alt tînăr actor, Lucian Temelie. Desigur, intervalul 
de timp scurt şi caracterul oarecum episodic al acestei experienţe sînt de natura 
să limiteze succesele şi rezultatele şederii lui Horea Popescu în sînul acestui co-
lectiv. Regizorul insuşi sezisase însă deficienţele unei atît de scurte sederi, mani-
festîndu-şi dorinta de a lucra şi alte spectacole, spre a putea cunoaşte mai bine 
posibilitătile acestui colectiv. 

Aşa de pildă, referindu-ne la spectacol, o prima constatare ar scoate în evi
denza saltul calitativ realizat de tofi interpreti, dar şi o inegală preocupare în ce 
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priveşte realizârile lor în diferitele roluri ale piesei, ceea ce, bineînţeles, dăunează 
omogenităţii spectacolului. După cum reieşea din discutale redate mai sus, una 
din problemele de bază, de atitudine faţă de piesă este aceea a conturului şi sem-
nificatiei atribuite inspectorului Goole. Este evidente, in spectacol preocuparea pre
ferential pentru acest persona), in care actorul Ion Pavlescu a izbutit să înlăture 
orice trăsătură „misterioasă" şi să ìnnobileze astfel chipul inspectorului Goole cu 
o înaltă spiritualitate şi umanitate, marcind in acelaşi timp pozitia înaintată, cri
tica, la adresa societari descompuse, întruchipată aci de familia Birling. 

Inspectorul Goole, respectiv interpretul său, a ajuns astfel — potrivit inten
tici regizorului — să domine toată distributia (nu numai ca importala ideologica, 
aşa cum reiese din text, ci şi ca demonstrate de posibilităti actoriceşti). Pentru că 
Ion Pavlescu demotistrează un joc simplu, sobru şi interiorizat, in contrast cu un 
alt actor, de asta data un vìrstnic, cu o îndelungă experientă de teatru, cum este 
Gheorghe Iordănescu. Acesta din urmă foloseşte toemai mijloace exterioare şi 
adesea neconvingătoare, efecte ce scontează succesul imediat la public, mai nime-
rite poate unor mélodrame desuete, dar neavenite in acest spectacol de idei, in 
care totul trebuie să contribuie la climatul specific discutici dramatizate (care este 
de fapt piesa). 

Sir Arthur Birling, ìn interpretarea lui Gh. lordànescu, a fost, aşadar, redat 
cu mijloace manieriste şi prea străine de personajul impotriva căruia pledează cu 
atita elocintă şi caldura inspectorul Goole şi, prin el, J. B. Priestley. Sir Arthur 
Birling a fost redat ìn mod schematic, şovăielnic (lucru la care a contribua şi şu-
breda retinere a textului de către interpret), cu o personalitate destul de vag con
turata, cind, de fapt, trebuia să ne apară despotic, dezumanizat şi morbid, insen-
sibil chiar şi ìn fata unui examen de constante ; o personalitate, deci, cu semnul 
minus, impotriva căreia atacul lui Goole capata o valoare cu atìt mai mare. E ne-
voie, deci, de a pătrunde cît mai bine sensurile şi ideile şi a adapta stilul de joc 
adecvat unei astfel de discuta dramatizate : simplitate, participare discreta dar 
consecventă la ceea ce se petrece in scena, eliminarea retorismului şi grandiloc-
venfei atunci cind eie nu intra in datele personajului. Ceea ce Gheorghe lordànescu 
nu a ajuns incà să desprindà ìn scurta conlucrare cu Horea Popescu. 

In functie de zelul depus pentru a se adapta cît mai repede la metoda de 
lucru a noului regizor, am putut retine interpretarea Anei Colda in Lady Birling. 
Aceasta a fost într-adevăr snoabă, distantă şi perfida, ìntr-o ìntruchipare armonios 
construite de càtre interpreta. Am retinut de asemenea, mai ales in unele momente 
cu adevărat reuşite, jocul Anei Ledunca in Sheila, care a fost cu totul altfel decit 
o ştiam de obicei, adica mult mai profundă şi uzìnd de mijloace actoriceşti care 
i-au convenit in mai mare măsură. Dar, in ansamblul spectacolului, atìt Sheila 
cît şi fratele ei (interprétât de Lucian Temelie) sint de multe ori doar aparitii, din 
pricina unor „intrări" rupte de conjunctura dramatică, precum şi datorità unei 
prea slabe participări la întîmplările de pe scena (atunci cînd cei doi nu au replica). 

Pe o Unie de sobrietate şi simplitate, ce aminteşte pe aceea adoptată de Ion 
Pavlescu ìn inspectorul Goole, s-a comportât Vladimir Jurăscu ìn George Craft, 
ginerele familiei Birling. Vladimir Jurascu i-a aflat o mai veridica înfătişare decît 
ìn trecuta sa experientă de la Baia Mare (tot ìn regia lui Horea Popescu), făcînd 
de asta data din Craft un personaj cu o biografie dramatică foarte darà pentru 
spectatori. Se dovedeşte, astfel, că reeditarea unei conlucrări actor-regizor este mai 
mult decît utilă şi pledează de fapt pentru însăşi opinia regizorului Horea Popescu, 
atunci cînd sublima necesitatea unei mai îndelungi cunoaşteri a colectivului acto-
ricesc şi a conditiilor dintr-un teatru, spre a putea urmări posibilitătile lui de 
dezvoltare. Ceea ce ìsi poate revendica însă, după această scurtă experienià, regi-
zorul Teatrului Muncitoresc C.F.R. — in afara succesului dobîndit de Inspectorul 
de poliţie in fata publicului — este farà îndoială suflul nou şi ìnvioràtor pe care 
l-a adus in rîndurile interpreţilor de la Petroşani, în dorinţa acestora de a se 
depăşi, de a învăta, indiferent de vîrstă şi de ierarhia artistica la care a ajuns fic
care in sìnul acestui colectiv teatral. Pentru cà, in ultima analiză, ceea ce ìi lip-
seşte teatrului minerilor este prezenta unui regizor-pedagog, care să urmărească 
nu succesul sàu propriu, ci pe acela al colectivului, prin dezvoltarea aptitudinilor 
şi descoperirea resurselor incà nevalorificate ale talentaţilor şi devotatilor adori 
din Valea Jiului. 

M. Al. 


